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HÍREK 

KÖZLEKEDESI GYER-
MEKNAP. Ma háromnegyed 
10 órától a Széchenyi téren 
aszfaltrajzverseny, 12 táblás 
sakk-szimultán, gombfoci, 
kézműves foglalkozások és 
egyéb ügyességi játékok vár-
ják a gyerekeket. 

KONCERT. A Bartók Bé-
la Művelődési Központban va-
sárnap 19 órakor rendezik meg 
a Szöllősy Kvartett hangverse-
nyét. 

ELMARAD az Alapítvány 
a Szegedi Zsinagógáért állal 
június 11-ére, hétfőre meghir-
detett Weiner Kamarazeneka-
ri hangverseny a közreműködő 
szólista. Fátyol Rudolf beteg-
sége miatt. 

KIÁLLÍTÁS. László An-
na grafikusművész alkotásai-
ból nyílt kiállítás Szegeden, a 
Klauzál téri Wagner Teaház-
ban. A tárlat június 31 -éig te-
kinthető meg. 

V Á R O S H Á Z A . Ma este 
fél 9-kor ismét jelentkezik a 
Városháza című önkormány-
zati magazin a Szeged Tele-
vízióban. Az adásban szó lesz 
a város egészségügyének át-
szervezéséről, esetleges pri-
vatizációjáról, Szeged köz-
biztonságáról, különös tekin-
tettel az idegenforgalmi idény 
kezdetére, valamint a városi 
játszótérprogram megvalósí-
tásáról. Stúdióvendégek: dr. 
Bosnyákovits Tünde, a Nem-
zeti Egészségfejlesztési Inté-
zet dél-alföldi régiós irodájá-
nak vezetője, dr. Balogh Zol-
tán ezredes, szegedi rend-
őrkapitány és Szolnoki Lász-
ló, a Környezetgazdálkodási 
Kht. igazgatóhelyettese. Az 
adást a Szeged Televízió 
szombaton délelőtt fél 9-kor 
és hétfőn reggel 6 órakor 
megismétli. 
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Gyógyászati 
Segédeszközöket Gyártó, 

Forgalmazó Kft. 

Kínálataink: 
gyógycipők, protézisek, § 

boka-, térdrögzítők, 
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testtávoli mozgáskönnyítő 
eszközök forgalmazása. 
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Akadémikus lett Mészáros Rezső 

Egy életmű elismerése 

Mészáros Rezső: A falukutatással kezdtem, most pedig a kibertérrel foglalkozom. (Fotó: Karnok Csaba) 

Két hónappal ezelőtt 
adtunk hírt arról , hogy 
Mészáros Rezsőt, a Sze-
gedi Tudományegyetem 
rektorát súlyos állapot-
ban kórházba szállítot-
t á k . A r e k t o r m á r jól 
v a n , h a m a r o s a n ismét 
munkaképes lesz. Köz-
ben a földrajztudományi 
osztály jelölése alapján a 
M a g y a r T u d o m á n y o s 
Akadémia levelező tag-
jává választották. 

- Hogy van, rektor úr? 
- Jól, hála istennek. Két 

hónappal ezelőtt súlyos agy-
vérzésem volt, öt hétig az in-
tenzíven kezeltek. Azt kö-
vetően viszont igen gyorsan 
javult az ál lapotom; most 
már szinte tökéletesen tudok 
járni, beszélni . Panaszaim 
nincsenek, de az agyvérzés 
miatt bekövetkező féloldalas 
bénulás miatt rehabilitációra 
van szükségem gyógytornász 
és logopédus segítségével . 
Remény van arra, hogy rövid 
időn belül ismét munkaképes 
leszek. Igen szerencsésnek 
érzem magam, mert sokkal 
rosszabbul is végződhetett 
volna a dolog. Kiváló orvo-
sok vesznek körül, és én is 
mindent megteszek azért, 
hogy meggyógyuljak. 

- Beszéljünk most a szak-

máról, hiszen nemrég a 
Magyar Tudományos 
Akadémia levelező tagja 
lett. A földrajz természet-
tudománynak vagy társa-
dalomtudománynak szá-
mú? 
- Ez a tudományág az 

utóbbi időben differenciáló-
dott, alapvetően két részre 
szakadt: társadalom-, vala-
mint természetföldrajzra. Az 
újabban emlegetett harmadik 
terület, a környezeti földrajz 
pedig mindkettőhöz kapcso-
lódik. A klassz ikus tudo-
mányterületi besorolásba a 
földrajz nem igazán illeszt-
hető be. A társadalomföldrajz 
nem olyan, mint például az 
irodalom, mert szoros termé-
szettudományi kapcsolódásai 
vannak; de a természetföld-
rajz sem klasszikus termé-
szettudomány, mint mondjuk 
a fizika, mert jelentős társa-
dalmi vonatkozásai vannak. 
Azt kell mondjam, a földrajz 
keresi a helyét a tudományte-
rületek között. 

- A földrajzon belül 
mennyit változott a saját 
kutatási területe? 
- Nagyon sokat. A pályám 

a falukutatással kezdődött, 
most pedig a kibertér társa-
dalmi földrajzi alkalmazható-
ságáról jelenik meg cikkem. 
Ez egy világméretekben is új 

terület; az elmúlt öt évben 
kezdett foglalkozni azzal a 
földrajztudomány, elsősorban 
amerikai kutatók, hogy ho-
gyan befolyásolja a korábbi 
földrajzi tér-fogalmakat a 
számítógépes kapcsolatok 
rendszeréből kialakuló kiber-
tér. Ebben egészen más sza-
bályszerűségek érvényesül-
nek, mint a hagyományos 
földrajzi térben, régióban. 
Erről két éven belül szeret-
nék egy könyvet is írni, ami 
Magyarországon az első lesz 
ebben a témakörben. 

- Az ember azt hinné, he-
tedik éve tartó rektorsága 
mellett kevesebb ideje ma-
rad a tudományos mun-
kára. 
- Éppen ellenkezőleg. A 

földrajz nem kísérletes tudo-
mány, ezért nincs helyhez 
kötve. A Magyar Rektori 
Konferencia elnökeként he-
tente háromszor jártam Bu-
dapestre - ez azt jelentette, 
hogy az autóban minden al-
kalommal legalább négy 
órám volt szakirodalmat ol-
vasni. Életemben nem olvas-
tam ennyit. 

- Az akadémiai tagsággal 
eddigi teljesítményét, vagy 
egy konkrét eredményét 
ismerték el? 
- A földrajztudomány 

nem olyan, mint a matemati-

ka, ahol nagyon fiatalon aka-
démikus lehet valaki. Nálunk 
inkább hosszabb kutatói te-
vékenység, vagy egy életmű 
elismerésének tekinthető az 
akadémiai tagság. Azt gon-
dolom, az én esetemben az 
nyomott sokat a latban, hogy 
mindig igyekeztem az új te-
rületekre koncentrálni , új 
szemléletet érvényesíteni , 
ezeket külföldről átültetni a 
magyar földrajztudományba. 
Három, eddig megje lent 
könyvem mindegyike - A fa-
lusi térségek térkapcsolatai, 
A települések térbelisége és 
A társadalomföldrajz gondo-
latvilága - igen jó kritikát ka-
pott, éppen azért, mert újdon-
ságnak, hiánypótlónak szá-
mítottak. 

- Milyen szakmai vágyai 
vannak egy olyan ember-
nek, aki volt tanszékve-
zető, dékán, most akadé-
mikus, rektor és a rektori 
konferencia elnöke? 
- Nem célom, hogy a har-

madik körben is a rektori 
konferencia elnöke legyek. 
Inkább arra vágyom, hogy a 
fiataloknak átadjam azt a ren-
geteg tapasztalatot , amit 
ezek alatt az évek alatt fel-
halmoztam, és menedzseljem 
a fiatal tehetségeket. Erre 
kitűnő terep a doktori iskola. 

Keczsr Gabr ie l la 

26 milliós támogatás az Anjou-kori oklevéltárra 

A kutatás új minősége 
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Az Anjou-kori oklevél-
tár újabb nyolc kötetének 
elkészítésére több mint 
26 millió forintot nyertek 
szegedi kutatók a Szé-
chenyi-terv pá lyázatán . 
A munka jelentőségét az 
adja. hogy annak befe-
jeztével a tudósok nyu-
godtan kijelenthetik: min-
dent tudnak Károly Ró-
bert és Nagy Lajos ural-
kodásának nyolcvanhét 
esztendejéről. 

A magyar történelemben 
1301-től 1387-ig tartó Anjou-
kor okleveleit tartalmazó ki-
adványsorozat elkészítésének 
gondolata az 1970-es évek-
ben vetődött fel, a munka - a 
források gyűjtésével - 1983-
ban kezdődött. Az oklevéltár 
első kötete 1990-ben jelent 
meg, s azóta összesen tizen-
két kötet látott napvilágot, 
kettőt pedig két hónapon be-
lül adnak ki. A kutatást ve-
zető dr. Kristó Gyula akadé-
mikus, a Szeged i Tudo-

mányegyetem történészpro-
fesszorának számításai sze-
rint még újabb tizenkét -
összesen tehát huszonhat -
kötet kiadására van szükség 
ahhoz, hogy Károly Róbert 
korának (1301- 1342) vala-
mennyi oklevelét feldolgoz-
zák. Ebből nyolc kötet megje-
lentetését teszi lehetővé az a 
26 millió 367 ezer forint tá-
mogatás, amelyet a Széche-
nyi-tervben nemzeti kutatási 
és fejlesztési programokra 
meghirdetett idei pályázaton 
nyert az oklevéltárat készítő 
öttagú munkacsoport. A 
nyolc újabb kiadvány a ter-
vek szerint három év alatt je-
lenik meg. 

Kristó Gyula professzor 
mellett Almási Tibor és Piti 
Ferenc, a Szegedi Tudomá-
nyegyetem kutatói, valamint 
Blazovich László, a Csongrád 
Megyei Levéltár igazgatója 
és Géczi Lajos a levéltár 
munkatársa vesz részt az ok-
levelek felderítésében, tanul-
mányozásában és értékelésé-

ben. Az eddig elkészített ti-
zennégy kötet több mint 10 
ezer 500 oklevél regesztáját 
tartalmazza, s a Károly Ró-
bert-kor hátralévő tizenkét 
kötetében további 8500-9000 
oklevelet gyűjtenek össze a 
kutatók. - Ezeket nem csak 
e lo lvassuk és tartalmilag 
összefoglaljuk, hanem min-
den egyes oklevélről teljes 
szakirodalmi áttekintést 
adunk, leírjuk, ki és mikor 
adta ki azokat, elkészítjük a 
dokumentum kritikáját, vagy-
is megállapítjuk, hogy hamis 
vagy hiteles, esetleg mikor 
hamisították. Külön nyomo-
zást igényel például az, hogy 
bizonyos oklevelek nem ma-
radtak fenn eredeti formájuk-
ban, hanem más iratokban 
utalnak rájuk - érzékelteti a 
munka összetettségét Kristó 
Gyula. Az egyes köteteket 
részletes személy- és hely-
névmutató zárja. A Károly 
Róbert korát összefoglaló hu-
szonhat kiadványt a tervek 
szerint CD-n is megjelentetik. 

- Ez hazai és nemzetközi 
vonatkozásban is egyedülálló 
munka, hiszen nem csak Ma-
gyarországon, de Európában 
sincs példa arra, hogy egy 
adott nemzet történelmének 
negyvenkét éves periódusáról 
mindent tudjunk - értékeli az 
oklevéltár jelentőségét a pro-
fesszor. - Ezzel első ízben a 
történetkutatás új minőségét 
teremtjük meg, hiszen min-
den adatot tálalunk, ettől 
kezdve már csak rendszerez-
ni kell az ismereteket. Renge-
teg információval gazdagod-
nak a rokon tudományok 
műve lő i , a n y e l v é s z e k , a 
művészet- és egyháztörténé-
szek, valamint a Kárpát-me-
dencén osztozó országok tör-
ténészei is. 

A kutatócsoport 2005 után 
elkezdi a Nagy Lajos-kori 
oklevelek feldolgozását is, 
hogy ezzel teljessé váljon 
az Anjou-kori oklevéltár , 
amelynek összeállítása 2030 
és 2040 között fejeződhet be. 

Hegedűs Szabolcs 

Szeméttűz után/ Szőregen 

Vadlerakó vagy 
hulladékudvar? 
Megvan a pénz a le-

e n d ő s z ő r e g i h u l l a -
dékudvarhoz vezető út 
é p í t é s é r e . A z ö n k o r -
m á n y z a t t á r g y a l a 
szakhatóságga l az en-
g e d é l y k i a d á s á r ó l . A 
gyűjtőhely megnyitásá-
ig t o v á b b sokasodik a 
szemét a Budzsák-erdő 
menti vadlerakón. 

Május végén lángokban 
állt a szőregi illegális sze-
méttelep (a történtekről la-
punkban is írtunk). Kora 
délután gyulladt meg a vad-
lerakó, a m e l y n e k szúrós 
füstje még órákkal az oltás 
után is belengte a környé-
ket. A legutóbbi tűzeset -
mert nem először vonultak 
fecskendős kocsik a szőregi 
szemétdombokhoz - ismét 
az é v e k óta m e g o l d a t l a n 
helyzetre irányította a f i -
gyelmet. 

Tóth Csaba önkormány-
zati képviselőt, a szőregi ré-
szönkormányzat vezetőjét a 
régen tervezett hulladékud-
var ügyének állásáról kér-
deztük. 

A képvise lőve l e lőbb a 
szőregi részönkormányzat 
hűvös épületében b e s z é l -
gettünk (a ház szárazkapu-
bejárója az ott f é s z k e l ő 
fecskéktől visszhangzott) . 
Tóth Csaba elsőként egy jó 
hírrel szolgál t . Megvan a 
vasúti töltéstől a hulladé-
kudvar ig v e z e t ő , sz i lárd 
burkolatú út é p í t é s é h e z 
szükséges pénz. A 260 fo-
lyóméter hosszú „útra va-
lót" (4,5 mill ió forintot) a 
városi költségvetés útalap-
jából teremtik elő. 

A t á j é k o z ó d á s után a 
helyszínt is bejártuk. Au-
tónkkal alig huppantunk át 
a vasúti töltésen túlvezető 
átjárón, máris láttuk, hogy 
a lustább vadlerakók még 
ahhoz sem veszik a fárad-
ságot, hogy az emberma-
g a s s á g ú d o m b o k b ó l á l l ó 
szeméttelep széléig gurulja-
nak: mindjárt az út szélére 

lökik ki a lomot. „Friss áru-
ként", nagy köteg elektro-
mos vezeték kunkorodott a 
fűben. 

A hulladékudvar az erdő 
szélső fái közé, a régi dög-
kút helyére épülne. A leg-
n a g y o b b g o n d o t a ke-
zelőszemélyzet elhelyezése 
jelenti. Új épület emelése, a 
víz és villany odavezetése 
hatalmas költséget jelente-
ne, ezért más megoldást ke-
restek. 

A h u l l a d é k u d v a r he -
l y é t ő l t á v o l a b b , a t ö l t é s 
vadlerakóra néző oldalán 
két vasút i épüle t áll . A z 
egyiket szolgálati lakásként 
h a s z n á l j á k , a más ik e g y 
ideje lakatlan. A z utóbbi 
házikót alakíthatnák át a 
hulladékudvar kezelője szá-
mára. „A tavaszi lomtalaní-
tás ellenére tovább gyűlik a 
s z e m é t a v a d l e r a k ó n " -
m o n d t a a k é p v i s e l ő , aki 
szerint egyedül a hulladé-
kudvar megnyitása oldhatja 
meg a helyzetet. 

Éppen végzünk a „hely-
s z í n e l é s s e l " , amikor e g y 
kerékpárját toló'bácsi köze-
lít a szemétdombokon túli 
szántóföldek felől; kapáját 
a biciklire fektetve hozza. 
Ali Ferenc legalább tizenöt 
éve járja az erdő menti utat, 
s mint mondja, fölháborítja 
a s z e m e t e l ő e m b e r e k f e -
lelőtlensége. Feri bácsi em-
lékszik a korábbi szemét-
dombi tüzekre, s attól tart, 
száraz időben a sok lom új-
ra lángra kaphat. 

„A hulladékudvar építé-
sének tervéről, valamint a 
vasúti épület átalakításáról 
t á r g y a l u n k az i l l e t é k e s 
szakhatóságokkal" - tájé-
koztatta lapunkat dr. Kapri-
nayné dr. Rádi Gizella, a 
szegedi polgármesteri hiva-
tal városüzemeltetési iroda 
vezetője. A tárgyalások me-
netéről, a szőregi hulladé-
kudvar sorsának alakulásá-
ról a jövőben is tájékoztat-
juk olvasóinkat. 

Nyi las Péter 

Ali Ferenc szerint a szemét egy szikrától újra lángra 
lobbanhat. (Fotó: Schmidt Andrea) 

Zsuzsi és Bandi Kft. 
Építőanyag kereskedés. 
MAPEI nagykereskedés 
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L L faburkolatok 

d í s z í t ő - és, l á b a z a t i vakolatok? 

Szeged,Cserepes sor 33. 
(62)444-893, 440-644 

k Ny.H-p-ig. 7,30-16 óráig. 
Szombaton ZÁRVA 




